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ARTIKELEN 

De Bestuurskundige Berichten is het blad voor en door 
studenten Bestuurskunde. De B.B. bevat onder andere de 
volgende soorten artikelen: 

inhoudelijk-bestuurskundigethema' s; 
(politieke) opinie; 
beeldvorming studie Bestuurskunde; 

beeldvorming van zowel studenten, afgestudeerden als 
docenten; 
verenigingsactiviteiten en -nieuws. 

Lijkt het jou interessant hieraan een bijdrage te leveren, dan 
kan dat op twee manieren: 
1. Wordt redacteur: dit houdt in dat je elke twee maanden

meewerkt aan de totstandkoming van de B.B. met ten
minste één artikel van jouw hand.

2. Stuur een artikel in: doe dit voor de volgende B.B. uiterlijk
voor 15 december 1995 (bij voorkeur op diskette,
bestandsformaat maakt niet uit).

Bel voor informatie: Marie -Louise (0715 • 768952) of Harold 
(0715 - 415606). Je kunt ook langskomen op de BIL -kamer. 

VOORWOORD 

Na een lange zomervakantie is dit de eerste Bestuurskundige Berichten in het nieuwe collegejaar. Een jaar waarin 

er weer harder gewerkt zal moeten gaan worden voor minder geld. Het lijkt wel alsof Ritzen nu serieus wil gaan 
proberen zoveel mogelijk studenten uit het Hoger Onderwijs te krijgen, en zo daarmee op de kosten kan besparen. 
Wij zeggen echter: hou vol! De B B-redactie hoopt dat BIL-leden ondanks deze extra studiedruk, toch nog wat 
tijd over houden om lid te worden van de redactie of om eens een keer een artikel te schrijven. Hoe dat allemaal 
in z'n werk gaat kunnen jullie lezen in het artikeltje hiernaast. 

Deze Bestuurskundige Berichten heeft zoals jullie wellicht is opgevallen geen thema, maar bevat interessante 
artikelen over onderwerpen op zeer verschillende gebieden, zo is er een artikel over waar je allemaal op moet 
letten als je dit najaar je door de zon gebruinde huid wat langer een kleurtje wil laten houden door onder de 
zonnebank te gaan; alsmede een inleidend artikel over het fenomeen lobbyen, voor een groots opgezet forum 

dat binnenkort zal worden gehouden. Daarnaast is er een boekrecensie door Marc Fox, van het boek "The work 
of nations" door Robert B. Reich en hebben we maar liefst twee stage-verslagen; één uit het buitenland en één 
uit het binnenland. 

Wederom wensen wij jullie veel leesplezier! 

Rectificatie 

Door een fout zijn in de vorige B B  bij twee artikelen de verkeerde auteurs vermeld. Het verslag van de skireis 
was niet alleen door Karen van Drimmelen geschreven, maar door het gehele 'ski-team', en het verslag van de 
excursie van het mentoraat naar de Tweede Kamer was niet door Martijn Krassenburg geschreven, maar door 

Sigrid Verwey. Onze excuses hiervoor. 



introductie 

artikel 

Lobbyen 
Blijspel of Grieks drama 

voor democratisch bestuur? 

Lobbyen is booming business geworden. Steeds meer groepen en organisaties, uit de private en de publieke 
sector nemen besluitvorming serieus. Zij menen veel te kunnen winnen of verliezen. Vraag is echter of lobbyen, 
gezien het feit dat het onoontroleerbaar plaatsvindt en volgens menigem tot onevenwichtigheden in de belangenafweging 

leidt, doordat beter georganiseerde en meer kapitaalkrachtige pressiegroepen hun stem beter laten horen 

dan de minder goed georganiseerde en armere pressiegroepen, in een democratisch bestuursstelsel wel door 
de beugel kan. Een inleiding op het door de Bestuurskundige Interfacultaire vereniging Leiden op 18 oktober 
a.s. te organiseren grootse forum-debat "Lobbyen: blijspel of Grieks drama voor democratisch bestuur?"

Volgens de burgemeester van 
Den Haag, Havermans, is 
lobbyen zo oud als de stad zelf. 
In Den Haag zijn daarom van 
oudsher talrijke nationale 
organisaties gevestigd die op de 
rijksoverheid zijn aangewezen. 
Voor wat het heden betreft kan 
men denken aan organisaties als 
het Koninklijk Nederlands 
Ondernemers Verbond, de Raad 
voor het Filiaal- en Grootwinkel
bedrijf, die overigens speciaal uit 
Amsterdam naar Den Haag 
verhuisde, koepelorganisaties, 
produkt- en bedrijfsschappen, 
etcetera. Reeds in de zestiende en 
zeventiende eeuw hadden steden 
en gewesten hun vaste verblijf
plaats in Den Haag. In het 
vroegere logement van Rotterdam 
zetelt thans het ministerie van 
Defensie. Het logement van de 
'Hoog Mogende Heeren' uit 
Amsterdam aan het Plein biedt nu 
onderdak aan de typisch Haagse 
Sociëteit 'De Witte'. Tegen
woordig hebben ondernemingen 
als AKZO-Nobel, de ANWB, 
DAF-Trucks, Philips en Wolters
Samsom een vestiging in Den 
Haag en frequenteren medewer
kers van provincies, gewesten en 
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gemeenten de Haagse departe
menten en het parlement. Veelal 
hebben zij een onderdak gevon
den in het Holland Trade House, 
waar de Haagse vestigingen van 
diverse organisaties zijn onder
gebracht. 

Maar wat is lobbyen eigenlijk? 
Waar komt het begrip 'lobbyen' 
vandaan? En is het een bedreiging 
voor democratisch bestuur, of 
heeft democratisch bestuur 
lobbyen nodig om democratisch 
te zijn? Vragen waarover stuk 
voor stuk weinig eenduidigheid 
bestaat en waarover men ofwel 
erg kort is, dan wel zeer uitge
breid debatteert. Gezien de lengte 
en doel van dit artikel als 
inleiding op het hierboven 
genoemde forum-debat "Lobbyen: 
Blijspel of Grieks drama voor 
democratisch bestuur?", zal hier 
de eerste weg gekozen worden. 

Eerst, waar komt lobbyen van
daan? Het woord 'lobbyen' 
verwijst naar het Engelse woord 
lobbies, dat 'wandelgangen' 
betekent. De Britse Lagerhuisle
den en later de Amerikaanse 
Congresleden lopen via de 
wandelgangen naar de plenaire 
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zaal om te debatteren en te 
stemmen. Op weg daarheen 
worden ze aangeklampt door 
mensen die hun belangen op de 
valreep nog veilig willen stellen. 
Zij proberen de Lagerhuis- c.q. 
Congresleden nog te beïnvloeden 
in hun stemgedrag. Dit beïnvloe
den van de politieke besluitvor
ming is ook in Den Haag een 
legitiem gebeuren, en als zodanig 
door de Kamerleden aanvaard. 
Dat dateert al uit de jaren 
zeventig en gezien de verweven
heid van het beleid van overheid 
en Kamer enerzijds en het 
bedrijfsleven en belangen
organisaties anderzijds nemen 
lobby-activiteiten alleen maar toe. 

Ten tweede, wat is lobbyen? 
Onder lobbyen wordt verstaan: 
het sturen van brieven aan, het 
plegen van telefoontjes met en het 
bezoeken van bewindslieden, 
Kamerleden en ambtenaren door 
vertegenwoordigers van het 
bedrijfsleven en belangengroepen, 
om aandacht te vragen voor 
hunbelangen c.q. hen te bewegen 
een bepaald standpunt in te 
nemen. Daarnaast dient er gelob
bied te worden om informatie te 
verkrijgen over ophanden zijnde 

beleidsmaatregelen van de 
overheid die van belang (kunnen) 
zijn voor het bedrijfsleven en 
belangengroepen c.q. het beleid 
van het bedrijfsleven en belangen
groepen kunnen raken. Dat laatste 
is wellicht nog meer van belang. 
Immers, het bedrijfsleven en 
belangengroepen kunnen daarmee 
rekening houden bij hun interne 
beleidsformulering/-aanpassing. 
Het biedt tevens de mogelijk-
heid reeds in een vroegtijdig 
stadium lobby-activiteiten te 
ontplooien teneinde het over
heidsbeleid in een gewenste 
rkhting te beïnvloeden. 
Lobbyen is namelijk alleen maar 
effectief wanneer het besluit
vormingsproces nog niet is 
afgerond. Een protest achteraf 
heeft meestal minder effect. Het 
adagium 'voorkomen is beter 
dan genezen' is dan ook zeker 
van toepassing op het lobbyen. 

Overigens gaat het bij 
lobbyen niet alleen om aandacht 
vragen voor de belangen van het 
bedrijfsleven en belangengroepen. 
Van belang is tevens het ver
strekken van informatie, feiten en 
argumenten; het kweken van 
begrip voor problemen; het 
aandragen van alternatieve 
oplossingen en het uitwerken van 
compromissen, beide na onder
handelingen op basis van over
tuigende informatie; en het 
steunen van politici en 
ambtenaren. Zij zijn immers 
voortdurend op zoek naar steun 
ter bekrachtiging en legitimering 
van hun beleidsvoornemens. Een 
beleidsambtenaar moet zijn nota 
'verkopen' aan zijn directeur
generaal en een Kamerlid moet 
zijn fractie mee krijgen. Voor
waarde is wel dat het lobbyen dat 
hiertoe plaatsvindt een proces is 
waarin eerlijkheid en ethiek 
hoogtij vieren. 

Aangezien lobbyen off the record

plaatsvindt kan men in een 
democratisch bestuursstelsel er 
echter niet zeker van zijn dat dit 
proces wel zo ontdaan is van 
discutabele elementen. Het 
verschijnsel lobbyen roept dan 
ook bij sommigen vragen op. 
Maar naast de gevaren die 
lobbyen voor democratisch 

■Logo van het BIL-forum■

bestuur met zich mee brengt, kan 
lobbyen ook positieve gevolgen 
hebben voor de kwaliteit van de 
democratie. Eerst de gevaren. 

De grens tussen een legitieme 
lobby en omkoping of chantage is 
vloeiend. Grote bedrijven die 
voor miljoenen-orders lobbyen 
bieden een Kamerlid een mooi 
reisje aan. De ambtenaar wordt 
voor een copieus diner uitge
nodigd. Jaarlijks wordt aan poli
tieke relaties een fraai kerst
cadeau aangeboden. Waar houdt 
het vriendelijk uitwisselen van 
attenties op en begint een poging 
tot ontoelaatbare beïnvloeding? 
Lang niet altijd is dubieus gedrag 
van gezagdragers gericht op hun 
eigen persoonlijk belang. Soms 
lichten ze bijvoorbeeld de hand 
met bepaalde overheidsregels 
omdat ze menen daarmee een 
hoger belang te dienen. De 

wethouder en de milieu
ambtenaar knijpen een oogje dicht 
bij het toepassen van milieuregels 
voor de vuilstort en de lozing van 
afvalwater door een bedrijf in hun 
gemeente. De directie van het 
bedrijf heeft immers laten weten 
dat "de tent dicht moet als de 
gemeente moeilijk gaat doen". 
Bovendien zwaait het bedrijf met 

een onder
zoeksrapport 
dat 
"onomstote
lijk bewijst 
dat er niks 
gevaarlijks in 
de afval
stoffen zit". 
Moeten dan 
tientallen 
mensen hun 
baan kwijt 
raken? Dat 
heeft geen 
gemeente-
betuurder 

graag op zijn geweten. Intussen 
hoopt hij maar dat het zo'n vaart 
niet zal lopen met die afvalstof
fen. En wat dan nog als de Brent
Spar op de bodem van de oceaan 
zou liggen weg te rotten, de 
oceaan is toch groot genoeg? En 
al is de oceaan niet groot genoeg, 
wat maakt het uit als Shell 
binnenkort de enige schelp in de 
Noordzee zal zijn? Shell geeft 
wereldwijd immers werk aan 
tientallen duizenden mensen. 

Voor kleinere en non-profit 
belangenorganisaties speelt het 
probleem van ·onwettige middelen 
bij beleidsbeïnvloeding veel 
minder. Zij hebben er eenvoudig 
het geld niet voor. Bovendien zijn 
de belangen zelden zo groot dat 
men daarvoor het risico van 
strafbare handelingen wil lopen. 
De belangrijkste waarborg in 
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Nederland tegen het op deze 
manier uit de hand lopen van 
lobbyen ligt in de politieke 
cultuur. Nederland heeft een goed 
ontwikkeld geheel van wetgeving, 
bijvoorbeeld op het gebied van de 
openbaarheid van bestuur en een 
zeer professioneel ambtelijk 
apparaat waar corruptie en 
vriendjespolitiek uitzonderlijk 
zijn. Het Nederlandse politieke 
stelsel heeft bovendien een zekere 
traditie van onkreukbaarheid. 
Politiek mag het wel een stuk 
saaier zijn dan in veel andere 
landen - men denke aan Italië - ze 
is gewoonlijk wel wat netter. 
Natuurlijk zijn er uitzonderingen 
te noemen. Denk maar aan de 
Lockheed-affaire, waarbij in 1975 
aan het licht kwam dat prins 
Bernhard geld had gekregen van 
de Amerikaanse vliegtuigfabriek 
Lockheed, in ruil waarvoor hij 
zijn invloed bij de Nederlandse 
regering zou aanwenden ten 
behoeve van opdrachten voor die 
fabriek. Ook enkele Kamerleden 
hebben in de afgelopen jaren het 
veld moeten ruimen omdat er 
twijfel was gerezen aan hun 
onkreukbaarheid. Mogelijk 
dubieuze praktijken op dit gebied 
zijn echter nooit helemaal uit te 
sluiten. Maar het feit dat dit in 
Nederland hoog wordt opge
nomen, geeft al aan dat hier geen 
klimaat heerst waarin corruptie, 
chantage en omkoping gedijen. 
Politici en ambtenaren die 
rommelen zijn kwetsbaar en ze 
beseffen dat in het algemeen heel 
goed. 

Een ander probleem met de 
toelaatbaarheid van lobbyen in 
een democratisch bestuursstelsel 
zou kunnen zijn dat het de onge
lijkheden in politieke invloed 
vergroot. Sommige belangen zijn 
veel beter in staat zich via de 
informele weg te 'verkopen' dan 

andere. De grote en gevestigde 
organisaties met veel middelen, 
met hun professionele ·lobbyisten, 
hun ervaring en kennis zullen het 
altijd winnen van de kleinere, de 
armere, de minder goed 
georganiseerden en de nieuwko
mers. Sommige onderzoekers 
wijzen er wel op dat 'groot en 
rijk' niet hetzelfde is als politiek 
slim en goed georganiseerd. Vaak 
zijn juist grote organisaties 
onderling erg verdeeld of star en 
zelfgenoegzaam. Ze wijzen er 
ook op dat ongelijkheden in 
macht en invloed vaak heel 
zichtbaar en overduidelijk zijn. 
Alleen daarom al zouden 
gezagdragers wel oppassen hun 
oren al te openlijk naar de 
machtigste lobbyisten te laten 
hangen. Bovendien, zo zeggen 
degenen die vinden dat het wel 
meevalt met die ongelijkheid, 
spelen de massamedia bij die 
openbaarheid van politieke be
sluitvorming een belangrijke rol. 
Die zijn actief om oneerlijkheid 
en valse argumenten van pressie
groepen te ontmaskeren. Regel
matig haalt de pers toch allerlei 
kleinere en grotere affaires boven 
tafel? 

Daar zit misschien allemaal 
wel wat in. Maar allerlei onder
zoek naar politieke besluitvor
ming laat ook zien dat bepaalde 
belangen, bepaalde bedrijven en 
organisaties veel beter toegang 
hebben tot gezagdragers dan 
andere belangen en andere 
organisaties. Er bestaan wel 
degelijk grote ongelijkheden in de 
invloed die belangengroepen en 
bevolkingscategorieën hebben op 
politieke besluiten. Deels ligt dat 
natuurlijk aan de aard van de 
belangen. De belangen van een 
bedrijf met duizenden werk
nemers en een miljardenomzet 
bijvoorbeeld, wegen vaak 
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zwaarder dan menig milieu
belang. Ook al zou men dat niet 
zeggen als men kijkt naar de 
afloop van het lobby-gevecht 
tussen Greenpeace en Shell om de 
dumping van het booreiland Bren/

Spar. Desondanks moet bijvoor
beeld het belang van kinderen om 
meer speelruimte in de buurt het 
bij het gemeentebestuur meestal 
afleggen tegen het belang van 
sociale woningbouw. 

Deze maatschappelijke en 
politieke ongelijkheden kunnen 
ook met het beste lobbyen niet 
ongedaan worden gemaakt. Maar 
ook het lobbyen zelf, als beïn
vloedingsmiddel, vergroot die 
ongelijkheden. De groepen en 
organisaties die gevestigd zijn, 
die al lang aan een netwerk van 
politieke contacten hebben kunnen 
bouwen, die veel menskracht en 
geld vrijmaken om hun belangen 
te bepleiten, hebben natuurlijk 
een enorme voorsprong. 

Het bureau van het Kamerlid 
of de beleidsambtenaar ligt elke 
ochtend vol met prachtig geprinte 
lobby-brieven met kleurige 
briefhoofden. Ze krijgen stapels 
zeer deskundige, indrukwekkend 
uitgevoerde onderzoeksrapporten 
in glanzende omslagen. Daarmee 
maken de koepelorganisaties, de 
ondernemers, het ziekenhuis
bestuur en de universiteit 
duidelijk wat ze van het gemeen
tebestuur verlangen. Met een 
professionele video- en computer
presentatie laat een grote project
ontwikkelaar zien wat ze allemaal 
voor het Rijk kan doen. In al dat 
lobby-geweld valt de knullig 
getypte en wat onhandig geformu
leerde brief van bijvoorbeeld de 
speeltuinvereniging al gauw in het 
niet 

Hiernaast brengt juist de grote 
populariteit en de enorme toe-

name van het lobbyen extra 
problemen met zich mee voor 
nieuwkomers. Lobbyen is 
gewoner geworden. Het is tot het 
standaard politieke gedrag gaan 
behoren. Voor steeds meer 
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-, bedrijven, organisaties, 
instellingen en verenigingen is 
lobbyen bijna routine. 
Kamerleden en gemeenteraads
leden, wethouders en staats
secretarissen, ministers en 
beleidsambtenaren zien hun deur 
plat gelopen door lobbyisten van 
allerlei slag. Ook daardoor wor
den de drempels in de toegang 
naar centrale besluitvormers 
steeds hoger. De eisen waaraan 
succesvol lobbyen moet voldoen, 
worden dus steeds hoger. Zelfs 
op het niveau van gemeentelijk 
lobbyen en ook in de non-profit
sector heeft professionalisering 
van dit soort activiteiten plaats-

_/ gevonden. In menig vereniging en 
organisatie zijn mensen vrijge
steld om beleidsontwikkelingen in 
de gaten te houden en zonodig 
lobby-initiatieven te nemen. Dat 
maakt het voor onervaren nieuw
komers moeilijker om gehoord te 
worden. Hoe meer mensen 
schreeuwen, hoe meer je je best 
moet doen om er boven uit te 
komen .. 

Maar niet getreurd. Indien 
men niet over de kennis en/of 
vaardigheden beschikt die nodig 
zijn om effectief te kunnen lobby
en, dan kan men indien over de 
nodige financiële middelen wordt 

beschikt altijd nog de hulp 
inroepen van een professioneel 
public affairs-adviesbureau. 
Dergelijke kantoren zullen dan 
hun best doen om, tegen de 
lopende tarieven in de advies-

,,. 

wereld, de belangen die men als 
organisatie nastreeft bij de 
gezagdragers bekend te maken. 

Lobbyen brengt dus zo zijn 
problemen mee in een democra
tisch bestuursstelsel. Gelukkig 
biedt de politieke cultuur en 
wetgeving in Nederland in het 
algemeen voldoende tegenwicht 
om corruptie en machtsmis_bruik 
te voorkomen. De lobby van de 
ene groep lokt lobbyen van 
andere groepen met andere of 
zelfs tegengestelde belangen uit. 
Tegenover de boeren- en auto
lobby is bijvoorbeeld de afgelo
pen twintig jaar een steeds 
invloedrijker milieu-lobby ont
staan. Er is een stevige lobby 
vanuit de vrouwenbeweging 
gekomen om bijvoorbeeld gelijke 
beloning voor gelijk werk te 
realiseren, om met positieve 
actiebeleid meer vrouwen op 
hogere functies te krijgen of om 
betere kinderopvang tot stand te 
brengen. Niet al te lang geleden 
is er vooral vanuit de kerken een 
lobby op gang gebracht om het 
probleem van de armoede in de 
maatschappij onder de aandacht 
van politici te brengen. Zolang 
steeds vrijelijk lobby-bewegingen 
kunnen ontstaan en tegen-
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bewegingen kunnen opkomen en 
zolang voldoende openbaarheid 
van besluitvorming is gegaran
deerd, is het gevaar van lobbyen 
voor democratisch bestuur niet 
groot. 

Sommige onderzoekers wijzen 
er zelfs op dat je lobbyen juist 
moet zien als één van de belang
rijkste vormen van politieke 
participatie. Lobbyen kan niet 
alleen geen kwaad voor democra
tisch bestuur, het is zelfs onmis
baar. Het is een teken van 
belangstelling vanuit de maat
schappij voor de rol van de over
heid en voor politiek. Het houdt 
maatschappelijke groepen en 
organisaties politiek wakker. Het 
biedt mogelijkheden om zelf iets 
aan de eigen situatie te doen. Het 
dwingt mensen om in hun instel
lingen en organisaties na te 
denken over de manier waarop 
politiek beleid tot stand komt. 

Anders dan men misschien zou 
denken zijn ook de meeste politici 
en ambtenaren niet direct gekant 
tegen lobbyen. Velen van hen 
zeggen dat ze zonder regelmatig 
contact met lobbyisten slechter 
zouden werken. Via hen krijgen 
ze informatie en argumenten 
aangereikt hoe er in bepaalde 
sectoren over bepaalde regels en 
wetten wordt gedacht. Beleid
makers kunnen met behulp van 
intelligente lobbyisten beter 
inschatten hoe de plannen die ze 
maken in de praktijk uitpakken. 
Ze worden eerder gewaarschuwd 
voor grote blunders. Als ze van 
meerdere kanten, door concur
rerende pressiegroepen belobbied 
worden, kunnen ze de verschil
lende belangen die in het geding 
zijn beter tegen elkaar afwegen. 
Zo bezien kan lobbyen een 
belangrijke positieve rol voor 
democratisch bestuur spelen 

Zoals gezegd is niet iedereen 
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het hier echter mee eens. Sommi
gen menen dat de gevaren die 
lobbyen voor democratisch be
stuur kan hebben niet opwegen 
tegen de voordelen en stellen dan 
ook voor om een register aan te 
leggen, waarin lobbyisten zich 
moeten laten registreren alvo
rens zij bij politiek Den Haag 
kunnen aankloppen. Hierdoor 
zou de openbaarheid en daarmee 
de controleerbaarheid van het 
lobbyen toenemen. Anderen 
zien weer meer baat in een door 
de beroepsverenigingen van 
lobbyisten opgestelde gedrags
code, waaraan lobbyisten zich 
moeten houden. Hierdoor zouden 
discutabele praktijken als omko
ping en chantage grotendeels 
voorkomen worden. Weer 
anderen zijn voorstander van 
beide. Als men over de grens 
kijkt, dan zal men in de Verenig
de Staten een registratieverplich
ting voor lobbyisten die bij het 
Congres willen aankloppen 
vinden. Ook beroepsverenigingen 
van lobbyisten kennen aldaar de 
nodige gedragscodes waaraan de 
lobbyisten gebonden zijn. Ook in 
het Europees Parlement is 
momenteel een discussie gaande 
of er voor lobbyisten een regi
stratieverplichting en verplichte 
gedragscodes dienen te komen. 

In het licht hiervan en de vraag 
of een dergelijke registratieplicht 
en gedragscodes ook voor het 
lobbyen in Den Haag moeten 
worden ingevoerd, teneinde het 
Nederlandse democratische 
bestuur te waarborgen, organi
seert de Bestuurskundige Inter
facultaire vereniging Leiden op 
18 oktober a.s. een forum-debat. 

Gedurende dit debat-forum 
zullen, in tegenstelling tot hetgeen 
bij symposia gemeengoed is, geen 
referaten door de sprekers wor-
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den gehouden. Zoals een goed 
debat betaamt zullen _de geno
digden in aan aantal debat-rondes 
diverse stellingen verdedigen c.q. 
aanvallen die verband houden met 
het vraagstuk of lobbyen al dan 

M 1,0llil�lffi'.N V�({ Na" 
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niet een blijspel of een Grieks 
drama is voor democratisch 
bestuur. Net zoals in de directe 
democratie van de stadstaat 
Athene, zo'n twee-en-een-half 
millennium geleden, zal het 
publiek aan het einde van iedere 
debat-ronde gevraagd worden zijn 
stem uit te brengen ten aanzien 
van de in die ronde behandelde 
stelling. Op deze wijze zal uit
eindelijke de dëmos, ofwel het 
publiek, uitmaken of lobbyen een 
gevaar of een voorwaarde is voor 
democratisch bestuur. Bovendien 
zal het publiek gedurende de 
pauzes van het forum-debat zelf 
de mogelijkheid worden geboden 
om bij de genodigden te lobbyen. 
Bijvoorbeeld voor een stage, een 
baan of gewoon meer informatie 
over het werk als public affairs
consultant. ■ 

De auteur is zesdejaars student 
Bestuurskunde. 
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Onderzoek in een Indiase deelstaat 

Ik ga wel naar India, nee ik ga 
niet, of toch maar wel. Langzaam 
telde ik de knoopjes van mijn 
blouse. Oneven, dus dat beteken
de op naar India. Na het nemen 
van deze beslissing begon het 
echter pas, want hoe regel je een 
stage in India. Dat bleek makke
lijker te zijn dan ik dacht. 

De voorbereidingen 

Na het lezen van een interessant 
artikel in de "Onze Wereld" heb 
ik, via adressen die ik van de 
auteur van dat artikel kreeg, een 
stage kunnen regelen in Pune 
(200 kilometer ten oosten van 
Bombay). Het Centre for Deve

lopment Studies and Activities 

(CDSA) beloofde me een kamer 
ter beschikking te stellen en me te 
helpen bij het vinden van de voor 
mijn onderzoek relevante bibli
otheken en personen. Naast een 
stage moesten nog een aantal 
praktische zaken (inentingen, 
visum en vliegticket) geregeld 
worden. Toen ook dit gebeurd 
was, werd het tijd om maar eens 
naar India te vertrekken. 

Verblijf in Pune 

Begin december kwam ik in de 
Indiase deelstaat Maharashtra aan 
en na een eerste confrontatie met 
de armoede en de vele bedelaars 
in de sloppenwijken van Bombay 
ben ik doorgereist naar Pune. 
Pune is een voor Indiase begrip
pen kleine stad, want heeft 
"slechts" 2,7 miljoen inwoners. 
De drie maanden dat ik in Pune 
verbleef, logeerde ik bij een 
Nederlandse familie die in één 
van de vele sloppenwijken van 

Mirjam van het Loo 

Pune werkt. Zij konden mij een 
beetje op de hoogte brengen van 
de Indiase normen en waarden en 

via hen leerde ik ook meteen veel 
mensen kennen. 

Het begin van mijn onderzoek 

Na een weekje wennen aan de 
Indiase keuken, het klimaat en 
vooral de drukte op straat besloot 
ik toch maar eens met mijn 
onderzoek te beginnen. Mijn 
onderzoek betrof het werkgaran
tieprogramma dat in Maharashtra 
door de deelstaatoverheid uitge
voerd wordt. Het eerste wat ik 
gedaan heb, was het brengen van 
een bezoekje aan het CDSA. Op 
het CDSA werd mij al meteen 
duidelijk dat de Indiase manier 
van werken heel anders is dan de 
Nederlandse. Alle werknemers 
hadden de deur van hun kamer 
open staan en liepen dan ook 
constant bij elkaar in en uit. Ook 
kwamen ze steeds bij mij langs 
om een praatje te maken. Wel 
gezellig, maar hard studeren zit 
er dan echt niet in. Salil Mehta, 
mijn begeleider van het CDSA, 
gaf mij een aantal adressen van 
goede bibliotheken in Pune. De 
eerste drie weken van mijn 
onderzoek heb ik dan ook vooral 
bibliotheken bezocht om zo veel 
mogelijk over het werkgarantie
programma te weten te komen. 
De Indiase bibliotheken zijn niet 
zo goed georganiseerd als in 
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Nederland, maar na het nodige 
speurwerk heb ik uiteindelijk toch 
een flinke hoeveelheid informatie 
kunnen verzamelen. 

Interviews 

Toen ik eenmaal een beetje van 
de werking en uitvoering van het 
werkgarantieprogramma op de 
hoogte was, ben ik begonnen 
interviews te houden met ambte
naren en wetenschappers in Pune 
en Bombay. Het regelen van 
interviews bleek tot mijn grote 
verbazing niet zo moeilijk te zijn. 
De meeste mensen vonden het 
namelijk erg leuk als bleek dat ik 
helemaal uit Nederland was 
gekomen om hun werk te bestu
deren. Vaak kon ik dezelfde dag 
of de dag na mijn telefoontje al 
langs komen voor een interview. 
Dit meestal onder het genot van 
een kopje Indiase thee (met melk 
en kruiden). Soms werd ik ook 
uitgenodigd om ergens te gaan 
lunchen of dineren. Dit "infor
mele" gedeelte bleek uitermate 
geschikt om wat meer, soms 
gevoelig liggende, informatie los 
te krijgen. Het merendeel van de 
mensen die ik geïnterviewd heb, 
nam echt de tijd om mijn vragen 
te beantwoorden. De overheid in 
Maharashtra is zeer hiërarchisch 
georganiseerd. Het bleek handig 
te zijn eerst iemand hoog in de 
hiërarchie te spreken. Bij het 
maken van een afspraak met 
iemand lager in de hiërarchie 
noemde ik dan de persoon die ik 
al gesproken had. Deze was dan 
vaak zo onder de indruk dat hij 
een afspraak niet durfde te weige
ren. Het was opvallend hoeveel 
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interesse de meeste Indiërs in 
Nederland (taal, klimaat, munt
eenheid, enz.) hebben en hoe 
weinig ze er in feite vanaf blijken 
te weten (Nederland is toch een 
staat van Amerika? Is dat niet de 
hoofdstad van Amsterdam?). 

Bezoek werkgarantieprojecten 
Een aantal keer ben ik door een 
ambtenaar meegenomen naar één 
van de werkgarantieprojecten op 
het platteland van Maharashtra. 
Zo kon ik met eigen ogen zien 
hoe deze projecten uitgevoerd 
worden. Daarbij kreeg ik een 
toelichting van degene die me 
naar dat project meegenomen 
had, maar vaak ook van de 
toezichthouder van het project en 
één of meer lokale ambtenaren. 
Jammer is wel dat ik geen 
Marathi (de taal die in Maha
rashtra wordt gesproken) sprak, 
zodat ik niet alles kon volgen wat 
er gezegd werd. Gelukkig waren 
er altijd wel enkele mensen aan
wezig die goed Engels spraken, 
zodat het behalve een leuke toch 
ook een leerzame ervaring werd. 

Rondreizen door India 
Nadat ik in Pune voldoende infor
matie gevonden had om mijn 
scriptie te kunnen schrijven, heb 
ik nog een maand samen met een 
andere Bestuurskunde-studente 
door India getrokken. Dat bleek 
een fantastische ervaring te zijn. 
Ik heb veel van het land en de 
mensen die erin wonen gezien en 
er ontzettend van genoten. 
Kortom: onderzoek doen in India 
is een erg leuke, maar ook 
leerzame ervaring. ■ 

De auteur is redacteur van de BB. 
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Herstel van vertrouwen 

Harold Schepers 

Enige tijd geleden werd ik gebeld door een enquêtebureau. Namens de 
gemeente Leiderdorp wilde men mij een paar vragen stellen over de 
gemeente, het bestuur daarvan en het wonen daarin. 

Al snel begreep ik mee te werken aan weer zo'n onzinnig idee vanuit 
de lokale overheid. Het begon al met het soort vragen; gesloten vragen 
dus. Bijvoorbeeld: "Wat vindt U van het gemeentebestuur?" Moet ik dan 
antwoorden: goed, matig, slecht, tevreden, enzovoort. Wat doet de gemeente 
daar dan mee? Stel er wordt 500 keer goed gezegd, en 400 keer slecht, 
wat is dan het resultaat van de enquête? 

�pen vr�gen he�ben in deze meer nut. Zeker, ze kosten meer tijd, maar 
o� die mamer kun Je wel echte problemen blootleggen. Je krijgt dan ten
mmste te horen dat het gemeentebestuur naar buiten toe niet zo'n zuiver 
imago heeft, wat zich onder andere al uitte in de laatste 
gemeenteraadsverkiezingen. Of je komt erachter dat de afstand tussen burger 
en bestuur te groot is, dat mensen niet het gevoel hebben met hun problemen 
bij de gemeente terecht te kunnen, enzovoort. 

__ Leiderdorp is vast niet de enige gemeente die denkt op een dergelijke 
wiJze te weten te kunnen komen wat de bevolking van haar denkt. Wil 
ze dat zo graag, dan stel ik voor het voorbeeld van burgemeester Peper 
van Rotterdam te volgen. De laatste jaren bezoekt hij regelmatig bewoners 
uit alle delen van zijn stad op de koffie of bij de thee. Hoewel dergelijke 
bezoeken �iet altijd prettig �er lopen - Rotterdammers zijn wars van ontzag 
voor functies en drukken zich zonder problemen nogal duidelijk uit - zijn 
de resultaten positief. Niet alleen voor het gemeentebestuur, dat hiermee 
een beter beeld krijgt van wat er leeft onder haar bevolking. Maar ook 
voor de bewoners zelf, omdat zij ten minste het idee krijgen dat er naar 
hen geluisterd wordt. 
. . N� wil ik hier niet direkt het Rotterdamse voorbeeld ophemelen, omdat
Jmst m het referendum en bij de besluitvorming rondom Zestienhoven is 
gebleken dat ook deze gemeentebestuurders proppen in hun oren hebben. 
Er zitten dus nogal wat haken en ogen aan pogingen van gemeentebestuurders 
om het contact met hun burgers te verbeteren. 

Ik heb hiervoor een vrij eenvoudige oplossing. Begin eerst eens met 
duidelijkheid in de verkiezingen. Zorg dat je programmapunten voorstaat 
die helder zi�? en te herkennen in het latere politieke debat. En als je dan 
stemmen knJgt, beloon deze dan ook door vast te houden aan die 
standpunten. En moch�_je dan, als gevolg van noodzakelijke coalitievorming,
e�n keer moeten afwiJken van je programma, leg dit dan goed uit aan je 
kiezers! Er is wel degelijk een kloof tussen burger en politiek maar deze 
los je niet op met allerlei modieuze acties, nee, deze los je �p door het 
vertrouwen in de politiek te herstellen. En voor alle duidelijkheid: dat 
vertrouwen is geschonden door de bestuurders. ■ 

De auteur is redacteur van de BB.
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tertropf leZ e Zelf portret 

Enkele weken geleden kwam een 
BB'er mij vragen of ik een por
tret van mezelf wilde schrijven. 
Ach, denk je dan, ik zal het maar 
doen. Nu ik achter mijn computer 
zit heb ik spijt als haren op mijn 
hoofd. Wat moet ik in hemels
naam over mezelf schrijven. Niet 
dat ik ontevreden ben over mijn 
leven maar om erover te schrij
ven? Eén ding is zeker, het zal 
een verhaal zijn waarin ik van de 
hak op de tak spring maar dat 
doe ik nu eenmaal altijd. 

Na mijn HBS-B examen ging 
ik opgetogen in Leiden Psycho
logie studeren. Ik moet zeggen 
het was een geweldige tijd, 
vooral met alle besognes bij 
Augustinus en de VVSL (toen 
kon men nog lid zijn van twee 
verenigingen). De tijd was zo 
leuk dat van goed studeren niet 
veel terecht kwam. Na enkele 
jaren was ik dus een hopeloos 
geval. Niet getreurd het was nog 
de goede tijd waarin een baan 
zeer makkelijk te krijgen was. Na 
3 open sollicitaties werd ik bij de 
Bijenkorf met open armen ont
vangen om de opleiding inkoop
assistente te gaan doen. Een leuke 
baan in een enorm dynamisch be
drijf. In de avonduren heb ik een 
marketing-opleiding gedaan. 
Waarschijnlijk daardoor heb ik 
een enorme behoefte om cijfers te 
bestuderen, rendementen te bekij
ken, na te gaan waarom studenten 
ophouden en daarom vind ik een 
goede pr voor de vakgroep ook 
zo belangrijk. Na enkele jaren dit 
gedaan te hebben ben ik op de 
bonnefooi naar Parijs vertrokken. 

Gemma Martins 

Prachtige stad. Ik heb daar zeven 
jaar doorgebracht. Begon als 
kindermeisje, daarna boekhoud
ster en secretaire trilingue (terwijl 
mijn talen abonimabel waren). 

Mijn man heb ik daar leren 
kennen en na de geboorte van 
onze oudste dochter besloten we 
toch maar in Nederland te gaan 
wonen. We kregen daarna nog 
twee kinderen en ik werd fulltime 
huisvrouw. Op de eerste dag dat 
de jongste naar de kleuterschool 
ging ben ik toch maar weer snel 
een baan gaan zoeken. 

Tenslotte ben ik met zeer veel 
plezier vijf jaar secretaresse van 
de vakgroep Onderwijspsycho
logie geweest. Daarna kreeg ik
mijn huidige baan. Ik kan met 
genoegen zeggen dat het een ge
weldige leuke baan is. Met hoog
te en diepte punten maar toch qua 
werk altijd een leuke en nog 
steeds uitdagende baan. Het leuke 
is dat ik veel in aanraking kom 
met de studenten. Mijn streven is 
ook altijd geweest dat het onder
wijssecretariaat een open plek 
moet zijn waar studenten in de 
openingstijden terecht kunnen. 
Dat wil niet zeggen dat wij ver
plicht zijn op alle idiote vragen 
antwoord te geven. Wij moeten 
juist de student leren om zelf 
dingen uit te zoeken. Later moe
ten ze dat ook doen. De studenten 
leer je in deze baan ook steeds 
beter kennen. De meeste studen
ten lopen toch wel zo'n vijf jaar 
bij ons rond. Dit maakt dat je 
best bij de studenten betrokken 
raakt. Ook de problematiek die 
steeds moeilijker wordt rondom 
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studeren zoals de tempobeurs, 
verkorting studietijd etc. gaat je 
daardoor steeds meer bezighou
den. Vaak �om je toch in dis
cussie met studenten aan de balie 
over deze problemen. 

De tempobeurs bijvoorbeeld 
vond ik in eerste instantie maar 
matig (het brengt ook erg veel 
werk met zich mee), maar na een 
paar jaar zie ik toch dat het posi
tief werkt. De studenten studeren 
er toch harder door en men krijgt 
een basisbeurs en daar mag toch 
best iets tegenover staan. Wat 
voor mij op dit moment speelt is 
vooral de kwestie van de leningen 
van studenten. Eerst dacht ik ook 
dat je niet moest afstuderen met 
een lening. Als je echter om je 
heen kijkt in de wereld dan zie je 
dat in veel landen lenen heel nor
maal is. Dat je in staat bent te 
studeren is toch een geweldig 
voorrecht en zo'n lening kom je 
later dan toch wel over heen. Ge
lukkig zie ik dat veel studenten 
ook bijbaantjes hebben. Het is 
een goede zaak om zo je geld aan 
te vullen. Zolang dat mogelijk 
blijft zullen veel studenten het 
(wel met moeite) kunnen redden. 
Ik hoop dat het onderwijssecreta
riaat in de huidige vorm blijft 
bestaan en dat ik er voorlopig 
nog met plezier zal werken. 
Helemaal zeker is dat nooit met 
de bezuinigingen die de univer
siteit allemaal moet doorvoeren. 
Laten we er het beste maar van 
hopen. ■ 

De auteur werkt op het onder
wijssecretariaat Bestuurskunde. 
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Naar een nieuw horeca-beleid 

Voor iedere Bestuurskunde-student komt vroeg of laat het volgende moment: op stage. Tenminste, voor, 

degenen onder ons die ooit hopen afte studeren (de stage is immers een verplicht onderdeel is van de laatste 
studiefase). Eindelijk kan de student dan de in al die jaren vergaarde bestuurskundige kennis in praktijk 

brengen. De relevantie van onze studie kan door jezelf in hoogst eigen persoon worden getoetst. Zo ben 

ik- uiteindelijk - in april terecht gekomen bij de sectie Openbare Orde en Veiligheid (OOV) van de directie 

Algemene Bestuurszaken (ABZ) van de gemeente Rotterdam. Deze af deling houdt zich bezig met regiopolitie, 
brandweer, gemeentelijke rampenbestrijding, horecabeleid, prostitutiebeleid, drugsbeleid, speelautomaten

en gokbeleid, grootschalige evenementen en voetbalvandalisme. De stage duurde 3 maanden. 

Mijn werkveld had betrekking op 

het horecabeleid. Ik had een spe
ciale opdracht gekregen. namelijk 
de verwerking van de inspraak
reacties op de concept-Horecanota 
Rotterdam. Hierdoor had de stage 
meer het karakter van een werk
ervaringsstage dan van een onder

zoekstage. 
Op het eerste gezicht doet het 

misschien een beetje vreemd aan, 
dat het horecabeleid onder een 
sectie als Openbare Orde en 
Veiligheid valt. De horeca had 

net zo goed onder een dienst als 
het Midden- en Kleinbedrijf 
(Marktwezen) kunnen vallen. De 

meest voor de hand liggende 

reden hiervoor is misschien wel 

de huidige tijdgeest. De horeca
branche wordt steeds meer in 
verband gezien met criminaliteit, 
overlast en onveiligheid. In het 

Rotterdamse veiligheidsbeleid is 
de aanpak van overlastgevende 
horeca zelfs tot één van speer
punten benoemd. 

Het nieuw voorgestelde integrale 
horecabeleid - neergelegd in de 
concept-nota - is tot stand geko
men op de afdeling OOV in sa
menwerking met andere gemeen
telijke diensten. Het nieuwe van 
het beleid ligt voornamelijk in de 
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integrale benadering van de 

horeca. Er wordt erkend dat de 

horeca raakvlakken heeft met an
dere beleidsvelden zoals milieu, 
economie, ruimtelijke ordening 

en veiligheid. Er is een samen
werking op dit gebied ontstaan 
tussen gemeentelijke diensten als 
Gemeentewerken, Ontwikkeling
bedrijf Rotterdam, Stedebouw & 
Volkshuisvesting en de politie. 

Een ander belangrijk uitgangs

punt van het beleid is de positieve 
benadering van de horeca. Een 
goede handhaving van het beleid 

is noodzakelijk om de rotte 'hore
ca-appels' uit de mand te halen. 

Tegelijkertijd moeten preventieve 
maatregelen zorgen voor een 
kwalitatief goed horeca-aanbod. 

Hierbij kun je dan bijvoorbeeld 
denken aan strengere voorschrif

ten voor het verkrijgen van een 
gemeentelijke exploitatievergun

nig. De exploitatie van een 
horeca-inrichting mag namelijk 
geen nadelig effect hebben op het 
woon- en leefklimaat. 

Een positief imago van de 
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horeca heeft een gunstig effect op 
bijvoorbeeld toerisme en recreatie 
en daarmee weer een gunstig ef

fect op de economie. Kortom: 
redenen genoeg om aandacht te 
geven aan een ogenschijnlijk on
belangrijk beleidsveld. 

De concept Horecanota was al 
vrijgegeven voor inspraak toen 
mijn stage begon. Alle belangheb

benden zijn door het College van 
burgemeester en wethouders ver
zocht een reactie te geven op het 
nieuw voorgestelde beleid. Bewo
nersorganisaties, deelgemeenten, 
politie, gemeentelijke diensten, 

ondernemersverenigingen, Mini
sterie van Justitie, Ministerie van 
VWS en vele anderen hebben 

hierop gereageerd. 
Ik heb deze binnengekomen 

reacties verwerkt. Dat betekent in 
eerste instantie de hele bulk aan 

voorgestelde aanpassingen en ad
viezen stroomlijnen en samenvat
ten. Vervolgens - bij onduide
lijkheden n.a. v een reactie op de 

nota - heb ik contact opgenomen 
met de instantie die de reactie had 
geschreven. 

Aangezien het horecabeleid 
integraal is, heb ik steeds wan
neer dat hun beleidsveld betrof, 
teruggekoppeld naar en overleg 

gepleegd met de andere gemeen
telijke diensten. De laatste stap 
van zo'n beleidsprocedure is dan 
dat de voorstellen tot wijziging 

van de nota worden voorgelegd 
(vergezeld van een ambtelijk ad
vies) aan het College van B&W 
en de gemeenteraad. De gemeen
teraad neemt de uiteindelijke be

slissing over het nieuwe beleid. 

Een kijkje in de keuken van een 
gemeente als Rotterdam is de 

moeite waard. Je ziet in de prak
tijk dat de beginselen van Max 

Weber's modelbureaucratie volop 
leven. Dat is niet verwonderlijk 
als je bedenkt dat een grote stad 
als Rotterdam ook een enorm 

ambtenaren-apparaat heeft. De 

parafen-cultuur viert er nog 

steeds hoogtij (iets wat je als 
bestuurskundige tegen de borst 
stuit, maar goed, alles went). 

Het leuke aan een stage als 
deze is dat je ( ondanks een ietwat 
trage en logge organisatie) samen
werkt in een netwerk. Je bent 
mede afhankelijk van andere 

gemeentelijke diensten vanwege 
de integraliteit van het beleid. 
Opvallend is dat elke dienst toch 
een eilandje op zich vormt (sterk 
verkokerde organisaties). De 
diensten zijn soms niet alleen qua 
ideologie van elkaar gescheiden 
maar ook nog eens fysiek (soms 
moet je naar de andere kant van 

de stad afreizen om een bezoek te 
brengen). Het ligt dan voor de 
hand dat het niet altijd eenvoudig 

is om alle neuzen dezelfde kant 
op te laten wijzen, maar zie het 

dan maar als een sport om het 
beoogde doel te bereiken. De ene 

dienst heeft vaak heel andere 
(tegenstrijdige) belangen dan de 
andere dienst. Hetzelfde beeld zie 

je terug in de inspraakreacties. 

Om maar een simpel voorbeeld te 

noemen: Vertegenwoordigers van 

horecaondernemers zijn voor
standers van vrije sluitingstijden 

met als argument een stimulans 
voor de economie. Politie e"n 
bewonersorganisaties zijn ver
volgens fel tegen vrije sluitings
tijden aangezien dit kan leiden tot 
overlast en inbreuk op het woon

en leefklimaat. Onverenigbare be
langen waarbij je als bestuur een 
arbiterfunctie moet innemen. 

Ik vond op stage gaan een hele 

belangrijke ervaring in het kader 
van mijn studie. Het nadeel van 
een verplichte stage is wel dat het 

lastig kan zijn om een goede 

stageplek te regelen; er zijn veel 
studenten die allemaal tegelijker
tijd op zoek zijn. Enige vertra
ging kun je dus wel mee oplopen. 
Houd hier rekening mee in je 
studietijd en wacht vooral niet te 

lang met zoeken.■ 

De auteur is redacteur van de BB. 
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Ervaringen met verzelfstandiging 
Symposium verslag 

Op woensdag 10 mei jl. vond ter gelegenheid van het tweede lustrum van de Bestuurskundige Interfacultaire 

vereniging Leiden (BIL) een symposium plaats onder de titel "Ervaring met verzelfstandiging". Om optimaal 
voorbereid aan dit symposium deel te kunnen nemen verstrekte de BIL een inleidende leesbundel "Verzelfstandi

gen: hoe, wat en waarom?", met daarin enkele recente artikelen uit allerlei bladen die betrekking hadden 

op verzelfstandigen. 

Karen van Drimmelen & Marie-Louise Smolenaars

De dag begon in het Pieter de la Court gebouw, waar 
na een kort openingswoord doo'r Harold Schepers, 
voorzitter van de Lezingen- & Foracommissie, 
workshops gevolgd konden worden. De workshops 
werden verzorgd door de Algemene Rekenkamer, het 
ministerie van Volkshuisvestiging, 
Ruimtelijke Orde en Milieubeheer 
(VROM), de Nederlandse Munt, de 
Nederlandse Spoorwegen, het 
Kadaster, het ministerie van 
Financiën en de Nederlandse 
Loodsencorporatie. 

's Middags vond er een forum plaats 
met veel vooraan�taande deelnemers 
die vanuit verschillende invalshoeken 
het begrip verzelfstandiging nader 
zouden toelichten. Maar voor dat ik 
hier verder op in ga volgt hier eerst 
een kort verslag van enkele 
workshops. 

Ministerie van VROM 
De workshop van het ministerie van 
VROM werd gegeven door de heer Erpers Royaards. 
Het ministerie van VROM heeft te maken met een grote 
hoeveelheid verzelfstandigingen, zowel intern als extern. 
Een bezinning op de kerntaken van het departement geeft 
aan wat wel en wat niet voor verzelfstandiging in 
aanmerking kan komen. Als een deel van de organisatie 
kan worden verzelfstandigd, dan moet er worden gekeken 
of de taken van de organisatie beter kunnen worden 
uitgevoerd door verzelfstandiging, en dan natuurlijke 
nog de soort verzelfstandiging. Neemt het departement 
verder afstand of worden er meer zaken met contract
management opgelost? Er is nog de nodige discussie 
mogelijk of verzelfstandiging wel een goed iets is. Iets 

wat uit bezuinigingsoogpunt wordt ingegeven, kan op 
andere terreinen ongewenste effecten hebben. Zo kan 
het politieke primaat in het gedrang komen, dat wil 
zeggen de democratische controlemogelijkheden worden 
beperkt. Bovendien, hoe zit het met de macht van de 

, 

■ Workshop Algemene Rekenkamer ■

bestaande netwerken? Het blijkt dat verkokering 
hardnekkig is. Bij VROM zijn de discussies beperkt 
gebleven, omdat er per geval wordt gekeken · of 
verzelfstandiging wel of niet nodig is. 

De Algemene Rekenkamer 

De Algemene Rekenkamer was vertegenwoordigd door 
M. Tolsma, die onderzoek heeft gedaan naar 
verzelfstandiging, G. Brouwers, die het jaarverslag heeft 
gemaakt en F. v.d. Broek, die onderzoek heeft gedaan 
naar de personeelsuitgavenontwikkeling bij ver
zelfstandiging. 

Het onderzoek van de Algemene Rekenkamer heeft 
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zich vooral toegespitst op de doelmatigheid van de 
verzelfstandiging. Het zijn tenslotte publieke taken die 
met publieke gelden betaald worden. Men heeft gekeken 
naar de proceskant (besluitvorming en de uitvoering 
van de besluitvorming) en naar de effecten van de 
verzelfstandiging (financiële gevolgen en verant
woordelijkheden van de minister). 

In het huidige regeerakkoord wil men het politieke 
primaat meer controle geven. Het onderzoek van de 
Algemene Rekenkamer wijst echter uit, dat die controle 
in het gedrang komt. Er zijn gaten in de regelgeving 
en er is weinig stroomlijn, waardoor er wildgroei heeft 
plaatsgevonden. De informatiestromen zijn onvoldoende 
en het toezicht is slecht. De minister heeft geen zicht 
op wat er zich allemaal afspeelt, laat staan of hij/zij daar 
controle over heeft. Vaak ontbreekt een duidelijke 
motivering voor verzelfstandiging en de doelstellingen 
zijn vaag. De minister heeft weinig bevoegdheden, in 
de verzelfstandigde organisatie, waardoor de ministeriële 

■ Workshop Nederlandse Spooiwegen ■

verantwoordelijkheid onvoldoende is. 
- De Algemene Rekenkamer heeft daarom een aantal

aanbevelingen gedaan voor verbeteren van het 
verzelfstandigen: 
1. Heldere, duidelijke regelgeving met betrekking tot

openbaarheid, bevoegdheden en inrichting. 
2. Een adequaat stelsel van toezicht opstellen.
3. Gebruik maken van de bevoegdheden voor het

verkrijgen van informatie en een goede
besluitvorming.

De Nederlandse Munt 

De workshop van de Nederlandse Munt werd gegeven 
door de heer Joost de Vries. De Nederlandse Munt werd 
op 1 juli 1994 verzelfstandigd en maakte eind vorig jaar 
voor het eerst winst. 

De heer de Vries liet duidelijk merken erg blij te 
zijn met de verzelfstandiging van de Nederlandse Munt. 
De Nederlandse munt is namelijk een produktiebedrijf 
en binnen de overheid is men voornamelijk bezig met 
allerlei bureau-werk. 

Richtlijnen die algemeen gelden bij de overheid zijn 
vaak belemmeringen voor het �fficiënt functioneren van 
de produktiebedrijven. Een voorbeeld hiervan is dat er 
bij de overheid mensen worden aangenomen voor een 
afdeling met een precieze functie omschrijvingen en zij 
kunnen dan ook niet zomaar op een andere afdeling te 
werk worden gesteld en daar ander werk doen. Dit soort 
richtlijnen had bij de Nederlandse Munt tot gevolg dat 
er situaties ontstonden waarbij mensen op één afdeling, 
die bezig waren met een onderdeel uit het 

produktieproces, zich uit de naad aan 
het werken waren terwijl mensen op 
een andere afdeling zich aan het 
vervelen waren omdat daar bijna 
niets te doen was en als men aan het 
volgende onderdeel uit het produk
tieproces begon was alles 
omgekeerd. Nu kunnen mensen 
flexibeler worden ingezet en dit heeft 
onder andere geleid tot een enorme 
stijging van de produktie. Nam de 
afuame van munten en allerlei onder
scheidingen door de overheid voor 
de privatisering zo'n 80 procent van 
de produktie in en was slechts 20 
procent van de produktie bestemd 
voor derden. Nu, een jaar later, 
neemt de afname van munten en 
onderscheidingen van de overheid 
nog maar 30 procent van de 

produktie in beslag, terwijl de hoeveelheid die door de 
overheid wordt afgenomen hetzelfde is gebleven. 

Openingstoespraak middagsessie 

De middagsessie werd gehouden in het Academiegebouw, 
in de vorm van een forum. Begonnen werd er natuurlijk 
met een openingstoespraak en deze werd gehouden door 
de heer Vredevoogd. 

De heer Vredevoogd ging in zijn toespraak in op 
het thema verzelfstandiging van het universitair 
onderwijs. Verzelfstandigen zou bij universiteiten niet 
moeten betekenen dat er geen enkele financiële bijdrage 
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universiteiten te uniformeren. De 
RUL probeert zich toch te 
onderscheiden door te "koersen op 
kwaliteit". 

Het forum 
Na deze openingstoespraak werd 
begonnen met het forum dat werd 
voorgezeten door de heer Jouke de 
Vries. Deelnemers aan het forum 
waren: 
mevr. mr. G.M.M. Blokdijk
Hauwert, 
W.C.M. van den Thillart,
drs. A. Halm,
J.W. de Vries,
T.J.M. Meeuws,
A.N. Land,

■ Forumleden Land, Nijsse, Blokdijk en voorzitter De Vries ■ 
prof. dr. F. L. Leeuw,
mr. H. Nijsse,meer vanuit de publieke sector naar de universiteiten 

gaat, maar dat universiteiten minder financieel afhankelijk 
worden van de publieke sector, zoals bijvoorbeeld in 
de Verenigde Staten, waar private universities toch nog 
een bijdrage van zo'n 60 % van de lokale en landelijke 
overheden krijgen. De overheidsbijdrage aan de 
Rijksuniversiteit Leiden bedraagt ongeveer 75 % . 

Verder zouden universiteiten in Nederland zich meer 
van elkaar moeten kunnen onderscheiden, terwijl de 
overheid toch een oogje in het zeil houdt wat betreft 
de kwaliteit van het onderwijs. Tot nu toe wordt er bij 
de Nederlandse universiteiten gewerkt met het 
gelijkheidsbeginsel. Er zijn veel regelingen om de diverse 

drs. J.C. Hellendoorn,
drs. A. Bestebreur,
prof. dr. N.P. Mol en
drs. J.F.T. Erpers Royaards.

Zoals u aan deze lijst met deelnemers kunt zien was dit 
een erg breed forum waarbij het begrip verzelfstandiging 
vanuit allerlei oogpunten werd bekeken en waarbij de 
verschillende vormen van verzelfstandiging allemaal 
aan bod kwamen. Echter zo'n grote hoeveelheid 
deelnemers heeft ook nadelen want het bleek aan het 
einde van de middag erg moeilijk om na een lange rij 

van sprekers nog geconcentreerd 
te blijven luisteren naar de 
volgende sprekers. Daarnaast kon 
men niet erg diep op 
onderwerpen ingaan en moesten 
vragenrondjes en discussies soms 
vroegtijdig worden afgekapt 
omdat hier geen tijd voor was. 
Dit laatste was echter niet altijd 
een nadeel, maar soms ook een 
duidelijke opluchting. 
Ondanks deze minpuntjes was dit 
toch een absoluut zeer geslaagde 
dag die werd afgesloten met een 
gezellige borrel in Barrera. ■ 

De auteurs zijn redacteur van de 
BB. 
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De toekoIDst van het kapitalisIDe 

Een recensie van het boek The Work of Nations: Preparing Ourselves for 21 st-Century Capitalism van Robert 
B. Reich, in 1968 met onder andere Bill Clinton een van de Rhodes scholars aan Oxford University, sindsdien
hoogleraar politieke economie aan de John F. Kennedy School of Government van Harvard University,
een invloedrijke economische adviseur van Clinton tijdens de verkiezingen van 1992 en momenteel minister
van Arbeid onder President Clinton.

De indrukwekkende gebeurte
nissen die sedert 1989 in Oost
Europa en de voormalige Sovjet
Unie hebben plaatsgevonden zijn 
het bewijs dat politieke verande
ring nauw gelieerd is aan histo
rische processen. Observanten en 
participanten, geleerden en jour
nalisten hebben allen de complexe 
taak om de huidige ontwikkelin
gen te begrijpen, te duiden en te 
verklaren zodat de toekomst kan 
leren van haar verleden. 

De noodzaak om het grote 
aantal complexe krachten dat zijn 
invloed slechts op langere termijn 
doet gelden te analyseren intimi
deert zelfs nog meer; de duize
lingwekkende omvang van inter
acties verhindert het krijgen van 
een zekere mate van overzicht 
voor beleidmakers, wetenschap

pers en niet te vergeten de bur
gers in het algemeen. Vragen die 
het karakter en de toekomst van 
de economische verandering 
betreffen zijn even fundamenteel 
als vragen betreffende de poli
tieke verandering. Juist op deze 
economische vragen vestigt Reich 

in zijn boek The Work of Nations: 
Preparing Ourselves for 21 st 

Century Capitalism de aandacht. 

Volgens Reich vindt er momen-

Marc E. Fox 

teel een transformatie plaats die 
de nationale elementen van de 
economie in een hoog tempo doet 
vervagen. Met een grimmige toon 
beweert hij dat " ... there will be 
no national products or technolo
gies, no national corporations, no 
national industries". De primaire 
produktiemiddelen van een land 
zullen technieken, kennis en in
zichten van zijn burgers worden. 

Dus "each nation's primary 
politica! task will be to cope with 
the centrifugal farces of the glo
bal economy which tear at the 
ties binding citizens together". 
Om zijn zaak kracht bij te zetten 
opent Reich zijn boek met een 
breed historisch overzicht van de 
economische ontwikkeling in de 
Verenigde Staten. Hier legt hij de 

basis van wat hij vestigial thin
king noemt; een denkpatroon 
waarbij ooit nauwkeurige, maar 
inmiddels achterhaalde denk
beelden over instituties, activi
teiten en relaties onze econo
mische perspectieven en beleid 
blijven vormgeven. Dit soort 
denken kan schadelijk zijn, 
aangezien het massaconsumptie 
aanspoort door massaproduktie, 
de enorme ondernemingen accep
teert als symbolen van nationale 
trots (big is beautifu[) en blok
vorming toestaat tussen werkge
vers, werknemers en de nationale 
overheid ten einde een enorme 
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produktie en een hoge levens
standaard voor alle burgers veilig 
te stellen. 

Volgens Reich zijn dit soort 
denkbeelden, die in de jaren '50 
nog nauwkeurig waren, heden ten 
dage gevaarlijk misleidend. 
Massaproduktie van relatief 
gestandaardiseerde goederen is 
vervangen door de produktie van 
gespecialiseerde goederen en 
diensten voor consumenten van 
beperkte deelsectoren van de 
markt. Netwerken van onder
nemingen - losse verbanden van 
specialisten werkzaam in ver
schillende facetten van het 
economische leven - doen het 
werk dat vroeger werd uitgevoerd 
door grootschalige bureaucra
tische entiteiten. Deze specialis
ten - die problemen identificeren, 
problemen oplossen en problemen 
en oplossingen aan elkaar koppe
len - komen in diverse combina
ties samen om nieuwe oplossin
gen te vinden voor de immer ver
schuivende behoeften van de con
sument. Hun 'thuisbases' zijn 
vaak tijdelijk en kunnen in de tijd 
van land tot land verschuiven. 

De notie van een nationale on
derneming is, aldus Reich, histo
risch achterhaald; ondernemingen 
gebruiken het kapitaal, de 
arbeidskracht en de diensten van 
werknemers van over de hele 
wereld, net zoals 'buitenlandse' 
ondernemingen nationale inputs in 
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hun produktieproces inzetten. voeren eveneens simpele, zichzelf visuele presentaties - op de heden dat de symbolische analist de netwerken van ondernemingen nog liever afscheiden, al is het 

Nationale produkten, onderne- herhalende taken uit, behoeven mondiale markten aanbieden. gedijt, de persoonlijke dienst- hun produkten op mondiale maar impliciet, dan dat zij de 

mingen, industrieën, en econo- eveneens weinig formeel onder- Aangezien hun talenten veel verlener langzaam maar zeker ten markten verkopen, is de koop- volledige kosten voor bovenge-

mieën zijn er langzaam maar wijs en bevinden zich (net zoals gedifferentieerder zijn dan die onder gaat, en de routine produk- kracht van de binnenlandse noemde projecten voor hun reke-

zeker niet meer. Het enige wat d,e routine produktie arbeiders) in van de routine produktie arbei- tie arbeider in een hoog tempo arbeiders niet meer van zo groot ning nemen. Hij stelt dat deze 

overblijft zijn 'nationale mensen'; een strakke hiërarchie. Aangezien ders, worden symbolische verzuipt. Landgenoten, zo stelt belang voor economisch succes. afscheiding in de Verenigde 

hun kennis en inzichten vertegen- hun diensten echter persoonlijk en analisten niet zo eenvoudig Reich, zijn niet meer aan elkaar De economische belangen van de Staten momenteel al goed op weg 

woordigen de middelen van een plaatsgebonden zijn, kunnen deze vervangen door symbolische gekoppeld door een gemeen- symbolische analisten en dat van is. Symbolische analisten betalen 

land en zij vormen de sleutel van werknemers moeilijker worden analisten in andere landen. schappelijk economisch noodlot. andere werknemers lopen hier- nu al minder belastingen, zijn nu 

Reich's analyse. Ook het 'natio- vervangen door arbeiders in Symbolische analisten concurre- We zitten niet meer samen in het door nog verder uiteen. al minder afhankelijk van open-

nale blok' valt langzaam maar landen met lage lonen. De cate- ren met elkaar niet op grond van zelfde schuitje. Reich presenteert Hierdoor ontstaat de volgende baar vervoer, sturen hun kinderen 

zeker uit elkaar; ondernemingen, gorie van persoonlijke dienst- hun salarissen, maar op grond indrukwekkende statistieken van algemene uitdaging: als de inko- nu al steeds vaker naar private 

werknemers en de overheid verleners wordt onder meer van hun kennis en vaardigheden. inkomensverdelingen om zijn menspositie van burgers wordt scholen, gebruiken kinderopvang 

vormen niet langer een blok gevormd door obers, mensen Omdat de Verenigde Staten een beweringen te staven. Belasting- bepaald door de mate waarin zij van hun werkgevers en voorzien 

teneinde het collectieve nationale werkzaam in het midden- en sterke economie hebben gehad en maatregelen die in de jaren '60 in staat zijn om op de mondiale zichzelf nu al van private recrea-

welzijn te behartigen. Hun be- kleinbedrijf, schoonmaakperso- hun beste studenten in elite uni- een zekere mate van nivellering markten te concurreren, en tieve faciliteiten en particuliere 

langen lopen dan ook steeds neel, secretaressen, taxi-chauf- versiteiten en in een vooruit- ,, (} 
beoogden, lijken heden ten dage slechts een klein deel (in de Ver- bewakingsdiensten. In overeen-

vaker sterk uit elkaar. feurs, auto-monteurs en bevei- strevend zakenleven hebben in de Verenigde Staten de inko- enigde Staten zo een 20 procent) stemming met deze afscheiding 

Reich voorspelt vervolgens het ligingsbeambten. kunnen opleiden, hebben Ameri- mensverschillen juist te vergro- is daartoe in staat, hoe moet het raken de middelen voor het voor-

ontstaan van drie klassen van De derde categorie, die van de kaanse symbolische analisten een ten. Het moge geen verbazing overgrote resterende deel het dan zien in de openbare variant van 

werknemers in de toekomst: symbolische analisten, is volgens voorsprong op symbolische ana- wekken dat inkomensverschillen bijbenen? deze diensten, waarbij het met 

routine produktie arbeiders, Reich in het bijzonder belangrijk listen die uit andere landen af- in hoge mate gerelateerd zijn aan Reich geeft hiervoor een name gaat om het verzorgen van 

persoonlijke dienstverleners en bij de totstandkoming van een komstig zijn. Reich schat dat verschillen in de niveaus van tamelijk voor de hand liggende openbaar onderwijs en de infra-

symbolische analisten. De routine wereldeconomie. Dit zijn de ongeveer één vijfde van de genoten onderwijs, waarbij afge- oplossing: zorg voor een progres- structuur, langzaam maar zeker 

produktie arbeiders vervullen mensen die problemen identifi- Amerikaanse werknemers uit studeerden van universiteiten een sief stelsel van inkomsten belas- op. Publieke uitgaven wordt in de 

plaatsgebonden, zichzelf altijd ceren en oplossen alsook strate- symbolische analisten bestaat. De grote voorsprong hebben op hen ting, zonder mazen waardoor Verenigde Staten steeds vaker op 

herhalende economische taken. gische en intermediaire diensten vaardigheden en kennis waarover die nauwelijks de middelbare alleen de rijken kunnen kruipen; het lokale niveau gedaan, aange-

Zij zijn de arbeiders aan de verlenen ten einde de netwerken deze symbolische analisten be- school hebben afgerond. Afgestu- zorg voor de gezondheid en voe- zien de federale overheid een 

lopende banden, het administra- van ondernemingen effectief te schikken, vormen, volgens Reich, deerden domineren daarom in de ding van kleine kinderen; verbe- groot deel van de belangstingdruk 

tief personeel, de mensen die laten functioneren. De bekleders de krachtbron van de Ameri- categorie van de symbolische ter de openbare scholen; investeer heeft doorgeschoven naar de 

zichzelf bezighouden met data- van dit type functies hebben een kaanse economie. analisten; lager geschoolden zitten_ grote hoeveelheden geld in uni- staten, die op hun beurt het weer 

invoer en de managers in de aanzienlijke hoeveelheid onder- Deze driedeling in categorieën vast in de categorieën van de versiteiten, onderzoekscentra en hebben doorgeschoven naar de 

laagste echelons, die vroeger de wijs achter de rug en zullen om betrekkingen vormt de basis voor route produktie arbeiders en infrastructuur die de symbolische steden en dorpen. Lokale overhe-

kern van een massaproduktie- met de ontwikkelingen mee te het volgende deel van Reich's persoonlijke dienstverleners. Elk analisten in hun opleiding en den zijn slechts zo rijk als de 

economie vormden. In de kunnen gaan nooit uitgeleerd zijn. betoog. Vroeger ging men er van antwoord op de vraag 'hoe wij werk ten dienst staan; en verbeter individuen die zij vertegenwoor-

Verenigde Staten wordt dit type Reich denkt hierbij aan onder uit dat het economische welzijn het economisch doen?' moet dus de perspectieven van de structu- digen. Zelfs sommige publieke 

werkzaamheden steeds meer naar meer wetenschappers, ingenieurs, van één groep Amerikanen, in de toekomst worden vooraf- reel armen door beroepsonder- uitgaven sorteren in essentie 

de achterkamertjes van infor- verschillende soorten adviseurs, grosso modo, gekoppeld was aan gegaan door een specificatie van wijs, kinderopvang, onderwijs private effecten. Rijke symbo-

matie-athankelijke ondernemingen juristen, 'public relations' - men- het welzijn van andere groepen welke landgenoten wij bedoelen. voor ouderen en peuteronderwijs. lische analisten kunnen hun geld 

verbannen, weg van de lopende sen, informatiemanagement- Amerikanen, hetgeen weer Symbolische analisten hebben op Aangezien de kosten van deze aan elkaar uitgeven onder de 

banden die het hart van de massa- specialisten, strategische plano- gekoppeld was aan het succes van de mondiale markten een goede programma's aanzienlijk zullen noemer van lokale belasting voor 

produktie vormen. Deze arbei- logen, marketing- en reclame- de Amerikaanse ondernemingen. concurrentie-positie door de zijn, zijn we, indien we ze willen gemeenschappelijke doeleinden, 

ders, die ongeveer een kwart van deskundigen, schrijvers, redac- "We were all in the same boat, " gespecialiseerde diensten die zij kunnen bekostigen, in grote mate aangezien hun gemeenschap enkel 

alle Amerikaanse werknemers teuren en televisie- en filmprodu- stelt Reich. Met de ondergang in de netwerken van ondernemin- afhankelijk van de bereidheid van uit mensen net zoals zij bestaat. 

vormen, hebben weinig formeel centen. van de 'nationale' onderneming, gen verlenen, terwijl routine de symbolische analisten om een Deze enclaven zijn hoe langer 

onderwijs nodig (meer sociali- In tegenstelling tot de routine wordt het noodlot van de Ameri- produktie arbeiders juist een nog groter deel van de belasting- hoe meer afgescheiden van de 

satie) en worden steeds vaker produktie arbeiders en de dienst- kanen echter hoe langer hoe meer slechte concurrentie-positie druk voor hun rekening te nemen rest van de burgers van het land. 

vervangen door routine produktie verleners kunnen zij vaardigheden bepaald door hun rol in de hebben ten opzichte van andere dan dat ze nu reeds doen. Als het waar is dat deze af-

arbeiders in landen waar de en kennis op het gebied van de wereldeconomie en niet door hun routine produktie arbeiders in de scheiding momenteel plaatsvindt, 

inkomens veel lager zijn. manipulatie van symbolen - zoals rol in de nationale economie. Het wereld, omdat zij enkel op basis Volgens Reich zouden de symbo- waarom kan het overige deel van 

Persoonlijke dienstverleners data, woorden, mondelinge en is juist onder deze omstandig- van prijs concurreren. Aangezien lische analisten zichzelf echter de bevolking deze trend via het 
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politieke proces dan geen halt 
toeroepen c.q. omkeren? Hoe 
kan, in een democratie, een 
kleine minderheid hun zin op dat 
van de meerderheid drukken? 
Waarom kan er geen bescherming 
zijn voor nationale banen? Waar
om kunnen belastingen niet pro
gressiever worden? Wat kunnen 
we nu doen om te voorkomen dat 
de burgers die niet tot de symbo
lische analisten behoren in de 
vergetelheid terecht komen? 
Reich verwerpt de notie van het 
zero-sum nationalisme, waarbij 
het brood van de Verenigde 
Staten de dood van een ander 
land wordt. Nationalisme kan 
maar al te snel ontaarden in 
militarisme, en burgerlijke nor
men en waarden kunnen verwor
den tot xenofobische paranoia. 
Wereldwijde ongelijkheid is er al 
in grote mate, en behoeft absoluut 
geen aansporing van een econo
misch beleid in de Verenigde 
Staten dat geen interesse toont in 
de welvaart en welzijn van andere 
landen. 

Reich stelt een positief econo
misch nationalisme voor waarbij 
"each nation's citizens take pri
mary responsibility for enhancing 
the capacities of their countrymen 
for full and productive lives, but 
who also work with other nations 
to ensure that these improvements 
do not come at others' expense". 
Positief economisch nationalisme 
zou onderwijs aansporen, zou de 
overgang van arbeid van de oude 
industrieën naar de nieuwe 
bedrijfstakken vergemakkelijken, 
en zou de infrastructurele voor
zieningen van het land verbete
ren, terwijl het gelijktijdig inter
nationale spelregels zou ontwik
kelen ten einde deze taken te 
volbrengen. Dergelijk nationalis
me leidt, aldus Reich, tot een 
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toename van de mondiale wel
vaart waarvan wij, de _mondiale 
burgers, allen de vruchten zullen 
plukken. 

Op The Work of Nations kunnen 
echter een tweetal punten van 
kritiek worden geuit. Ten eerste 
overdrijft Reich de mate van 
vooruitgang die tot op heden is 
geboekt in de trends die hij 
behandelt. De teloorgang van 
grote bureaucratische industrieën 
ten gunste van mondiale netwer
ken van ondernemingen is aan
zienlijk overdreven. Ondanks dat 
de mobiliteit van symbolische 
analisten toegenomen is, blijft een 
groot aantal werknemers op alle 
niveaus loyaal aan bedrijven· zoals 
Hewlett-Packard, Microsoft en 
Apple. De traditionele familie- en 
gemeenschapsbanden die ervoor 
zorgen dat mensen weg-migreren 
uit hun steden en gemeenschap
pen zijn eveneens nog niet volle
dig verdwenen. Vele grote orga
nisaties zijn bovendien nog altijd 
volgens bureaucratische structu
ren (sterk hiërarchisch/formalis
tisch) georganiseerd. 

Ook de opmars van de symbo
lische analist is mogelijkerwijs 
enigszins overdreven. Reich be
weert dat deze opmars wordt 
bewezen door het feit dat de "the 
highest returns and the greatest 
leverage belong to skilled people 
within the web [ ... ] rather than to 
shareholders or executives occu
pying formal positions of autho
rity". Deze bewering is mogelij
kerwijs gegrond, maar zonder 
aanvullend bewijs is het te be
twijfelen dat veel symbolische 
analisten meer verdienen dan de 
huidige directeuren, wiens sa
larissen vaak acht cijfers belopen. 
Dat symbolische analisten de 
infrastructuur privatiseren door 
het transporteren van hun concep-
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ten met private telecommunicatie 
systemen en hun lichamen met 
private luchtvaartmaatschappijen 
moet eveneens met een korreltje 
zout worden genomen. Ondanks 
dat private communicatie-syste
men misschien relatief gewoon 
geworden zijn, beschikken tame
lijk weinig symbolische analisten 
over frequente toegang tot private 
luchtvaartmaatschappijen. 

Deze kritiek betreft echter 
marginale kleinigheden. Reich 
heeft een brede visie en de trends 
die hij constateert zouden moge
lijkerwijs in aanleg aanwezig kun
nen zijn. Problematischer is de 
oplossing die hij aanvoert. Hoe 
kan positief economisch nationa
lisme niet tegelijkertijd andere 
landen relatief benadelen? De 
internationale spelregels die hij 
voorstaat - ervan uitgaande dat zij 
de vrije handel van bijna alle goe
deren en diensten betreffen - zul
len ervoor zorgen dat de investe
ringen in nationale kennis en 
vaardigheden op relatief grote 
schaal zullen worden verspreid. 
Het voordeel van de toegevoegde 
concurrentie-waarde van bijvoor
beeld Amerikaans menselijk kapi
taal zal echter ten koste gaan van 
de symbolische analisten van 
andere landen, tenzij men er van 
uitgaat dat symbolen tot in het 
oneindige kunnen worden gema
nipuleerd zonder dat de waarde 
van hun 'produkt' erop achteruit 
gaat. 

Reich's verdediging van inter
nationaal aanvaarde 'spelregels' 
voor mondiale handel is erg opti
mistisch, gezien het keer op keer 
mislukken van de GATT- onder
handelingen. Hoe kunnen bijvoor
beeld, Amerikaanse beleidmakers 
andere nationale economische 
grootmachten, zoals Japan, Duits
land en Korea, overtuigen om tot 
overeenstemming over 'eerlijke' 

spelregels te komen? De Verenig
de Staten proberen nu al jaren 
zonder enig succes vrije handels
principes aan Japan op te leggen. 
Waarom zou Japan nu opeens 
instemmen onder de noemer van 
positief economisch nationalisme? 
Als men, aan de andere kant, de 
Japanse idee van 'eerlijke' princi
pes zou hanteren, dan zou er 
weinig overblijven van een inte
resse in de welvaart en welzijn 
van de overige landen op de 
aardbol. Als we de Derde 

Wereld-landen moeten helpen 
ontwikkelen (hetgeen Reich 
voorstelt), waar moeten dan de 
middelen vandaan komen, 
gegeven de enorme kosten om 
alleen al uit de eigen economische 
recessie vandaan te komen? 
Ondanks deze kritiek, is The 
Work of Nations een belangrijk 
boek - breed, provocerend, inte
grerend, en goed beargumen
teerd. Slechts een gering aantal 
zal het met alle gepresenteerde 
beweringen eens zijn, maar velen 
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zullen er iets van kunnen leren. 
Reich heeft met dit werk een 
breed en belangrijk onderwerp 
aangesneden. Zijn analyse zou 
een onderdeel moeten worden van 
de publieke agenda in de nabije 
toekomst; wellicht al voor de 
aanvang van 21 st-century 

capitalism. ■ 

De auteui; is zesdejaars student 
Bestuurskunde. 
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Zelfregulering in de zonnebranche 
Op naar de professionele zonnestudio 

De laatste jaren is er veel aandacht voor het fenomeen zonnebaden. De schadelijke effecten van UV-stralen 
op de volksgezondheid (verbranding, huidkanker) baren menigeen grote zorgen. Niet alleen wordt er veel 
onderzoek gedaan naar de effecten van het blootstellen van het menselijk lichaam aan de zon, maar ook 
naar een modernere variant: het zonnen onder de zonnebank. In een gesprek met de heer H. van der Tuin 
van Zonnestudio Solarent aan de Langegracht 105 in Leiden werd ons uit de doeken gedaan hoe je veilig 
en verstandig kunt zonnen onder de zonnebank en hoe men door zelfregulering van de branche de goede 
van de slechte wnnestudio's kan onderscheiden. In dit artikel geven wij de stand van zaken weer in zonneland. 

Marie-Louise Smolenaars & Marjolein Topee 

De zonnebankbranche raakt zo nu 
en dan in opspraak door de 
publikatie van negatieve artikelen 
over de gevaren en risico's van het 
zonnen onder de zonnebank. De 
strekking van deze verhalen luidt 
vaak dat men van zonnebaden per 
definitie huidkanker krijgt. Echter, 

bij een verstandig gebruik met 
begeleiding, blijkt de zonnebank 
veiliger dan de echte zon. Men kan 
immers de sterkte van de zonnebank 
aanpassen aan het individuele 
huidtype en zorgen voor een juiste 
dosering, terwijl de zon voor 
iedereen even sterk schijnt. 

In Nederland was het tot voor 
kort voor elke willekeurige onderne
mer mogelijk om een zonnestudio 
te beginnen. Hoewel de eisen 
waaraan men moet voldoen 
inmiddels wat zijn aangescherpt - de 
Keuringsdienst van Waren 
controleert op hygiëne, elektriciteit 
en veiligheid - zijn er ook andere 
aspecten in deze branche belangrijk 
die vaak worden veronachtzaamd. 
Zo hoeft de ondernemer bijvoorbeeld 
geen specifieke opleiding te hebben 
genoten en er bestaan ook geen 
kwaliteitseisen waaraan een 
professionele zonnestudio moet 
voldoen. De klant is hiervan 
uiteindelijk de dupe. Er dienen 
duidelijke regels te komen voor de 

zonnebranche opdat geen onnodige 
risico's  ontstaan voor de 
volksgezondheid. Is hier nu een taak 
weggelegd voor de overheid of moet 
de branche zelf het heft in handen 
nemen? 

Wie beschermt de klant? 
Voor de overheid geldt dat zij een 
grondwettelijke plicht heeft de 
gezondheid van haar burgers te 
bevorderen. Op het ministerie van 
VWS (Volksgezondheid, Welzijn en 
Sport) wordt een verschil gemaakt 
tussen de reguliere gezondheidszorg 
en de commerciële dienstverleners 
zoals zonnestudio's. In het geval van 
reguliere gezondheidszorg is er 
s p r a k e  v a n  e e n  
afhankelijkheidsrelatie van de patiënt 

ten opzichte van de zorgaanbieder. 
In deze situatie is het noodzakelijk 
dat er kwaliteitseisen van bovenaf 
worden gesteld. Bij de commerciële 
dienstverleners is er sprake van 

concurrentie en winststreven in 
tegenstelling tot de reguliere gezond
heidszorg. De klanten hebben de 
mogelijkheid om van zonnestudio 
te veranderen. De zonnebranche is 

zelf verantwoordelijk voor 
professionalisering en een positief 
branche-imago. 

Van der Tuin legt uit welke 
positieve ontwikkelingen zich op dit 
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moment voordoen in de branche en 
redenen waarom tot zelfregulering 
is overgegaan. 

Solarent bestaat al 5 jaar in 
Leiden en is vooralsnog de enige 
Leidse zonnestudio die zich heeft 
aangemeld bij de Stichting Algemene 
Nederlandse Erkende Zonnestudio's 
(SANEZO) welke eind '94 is 
opgericht. 

SANEZO 
S A N E Z O  i s  e e n
werkgeversorganisatie die de 
belangen van de zonnestudio's 
behartigd. SANEZO is de enige 
b r a n c h e o r g a n i s a t i e  v o o r  
zonnestudio's die samenwerkt met 
PROFSON en SVZ. PROFSON is 
een organisatie van en voor 
leveranciers van zonne-apparatuur 
en SVZ is de Stichting Verantwoord 
Zonnen, een organisatie van 
fabrikanten. Deze organisaties 
werken nauw samen met belangrijke 
instellingen zoals het Koningin 
Wilhelmina Fonds (kankerbestrij
ding), het Huidfonds, AMBOS 

( o r g a n i s a t i e  v a n
schoonheidsspecialisten), de 
Consumentenbond, Consument en 
Veiligheid en de Reclamecodecom
missie. 

SANEZO heeft een beleidsplan 
opgesteld dat op drie kernpunten 

steunt namelijk: 
1. Het ontwikkelen van een

keurmerk voor de professionele
zonnestudio.

2. Het zorgdragen voor de 
totstandkoming van een 
beroepsopleiding. 

3. H e t  v e r s c h a f f e n  v a n

vakinformatie binnen de branche.
Het is belangrijk dat de medewerkers 
van een zonnestudio voor de 
consument kunnen onderbouwen wat 
wel en niet kan. De heer Van der 
Tuin zegt hierover: "Het is soms 
heel moeilijk om een klant te 
overtuigen wat het beste voor hem 

,-,, of haar is. Klanten vragen wel eens 
aan mij of ze nog een paar minuutjes 
langer gebruik mogen maken van de 
zonnebank. Dan moet ik 'nee' 
zeggen, omdat dit niet verantwoord 
is. Ik probeer de klant duidelijk te 
maken wat de gevolgen kunnen zijn 
en dat ik aan onverstandig zonnen 
niet wil meewerken. Als iemand tien 
minuten langer wil zonnen, kan ik 
op korte termijn extra geld 
verdienen, maar op lange termijn 
gezien zou ik daarmee de 
zonnestudio kunnen schaden. Het is 
van belang om dit goed te kunnen 
onderbouwen voor de klant. " 

Voorbeeld 

v "Wij gaan over twee weken trouwen 
en dan willen wij een aardig kleurtje 
hebben. Wij hebben echter nog nooit 
gebruik gemaakt van een zonnebank. 
Daarnaast verbranden wij vrij snel 
in de zon". Alleen al het feit dat 
deze mensen maar twee weken om 
te bruinen uittrekken en dat zij snel 

verbranden maakt dit een moeilijke 
zaak. Het is dan belangrijk om deze 
mensen goed te begeleiden, zodat 
er verstandig gebruik gemaakt wordt 
van een op een juiste huidtype afge
stemde zonnebank. Als hier niet bij 
stilgestaan wordt, loopt de klant de 
kans om te verbranden. 

De zonnebanken zijn niet alleen 

uiterlijk verschillend: de criteria 
zoals het vermogen (energie) van de 
zonnebank, de samenstelling van de 
lampen en dergelijke zijn van grote 
invloed voor het advies aan de klant. 

De heer Van der Tuin vertelt ook 
over andere aspecten die nodig voor

lichting behoeven zoals: niet zonnen 

tussen 11.00 en 15.00 uur en dat 
elke verbranding voorkomen moet 
worden. De gevaren hiervan worden 
nog steeds onderschat. Wellicht is 
het goed om erover na te denken om 
in de toekomst voorlichting in het 
onderwijs hierover te geven. 

Kortom; er bestaat nog veel 
onwetendheid bij het grote publiek 
over verstandig en onverstandig 
zonnen. Wanneer niet voldoende 
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aandacht aan deze aspecten zou 
worden gegeven, zou dit slecht zijn 
voor het imago van de 
zonnebranche. Door zelfregulering 
hoopt de zonnebankbranche het kaf 
van het koren te scheiden en een 
stevige marktpositie te verwerven. 
Een verstandige ontwikkeling. 

Als je verstandig wilt gaan 
zonnen bij een zonnestudio die is 
aangesloten bij SANEZO, dan zul 
je tot 1996 bij de zonnestudio's 
moeten binnenlopen om te vragen 
of ze zijn aangesloten bij SANEZO. 
Vanaf 1996 zijn de zonnestudio's die 
zijn aangesloten bij SANEZO van 
buiten te herkennen aan een.logo.■ 

De auteurs zijn redacteur van de BB. 
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Overzicht, fl.exibiliteit 
• 

en aanpass1ngsverinogen 
De kracht van de bestuurskundige als adviseur 

Tijdens het eerste lustrum van 
Reticulair1 is geconstateerd: 
Bestuurskunde Werkt! Dit wordt 
ook nog eens met onderzoek 
onderbouwd. Het blijkt dat het 
overgrote deel van de be
stuurskundigen (78 % ) niet 
langer dan drie maanden 
werkloos is. Ongeveer de 
helft van de be-stuurskundigen 
werkt bij de overheid en ruim een 
derde bij bedrijven2

• 

Eén van die bedrijven is het 
Bureau voor ContractResearch bv 
(BCR) dat zich met beleidsadvi
sering richt op 'de' nationale en 
internationale overheid. Wij zijn 
een welbewust klein en daarmee 
flexibel bedrijf en in de zeven 
jaar dat ik daar nu werkzaam ben 
hebben we - vaak op free-lance 
basis - met veel bestuurskundigen 
gewerkt. 

Eén van de opvallendste ken
merken van de bestuurskundigen 
die ik van nabij heb meegemaakt 
is het feit dat zij zich in korte tijd 
kunnen inwerken in een bepaalde 
problematiek. Het verwijt dat 
bestuurskundigen 'weinig van 
veel' weten en dus eigenlijk 
'niets' blijkt volkomen onterecht. 
De interdisciplinaire benadering 
van de bestuurskundige leidt er 
toe dat hij of zij goed in staat is 
om vanuit een zogenaamde 'heli
copterview' de problematiek te 
overzien. Dit is een belangrijke 
vaardigheid in een complexe 
maatschappij, waarin alles met 
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Mariète Glim 

alles samenhangt en juist concep
tuele vraagstukken vaak van groot 
belang zijn. Het is een vakkun
digheid, die essentieel is voor een 
adviseur van overheids-, non-

profitorganisaties en grote be
drijven (en hun koepels). 

Deze eigenschap om zich in 
velerlei onderwerpen vanuit een 
geheel eigen benadering te kun
nen verdiepen, openbaart zich 
nadrukkelijk in de verscheiden
heid aan banen en functies die nu 
al door bestuurskundigen worden 
bekleed. Als mede-oprichter van 
Reticulair heb ik vele (inmiddels 
bijna 1000!) afgestudeerden in 
meer of mindere mate kunnen 
volgen. In de almanak van 
Reticualr zie ik adviseurs en 
directeuren bij een grote ver
scheidenheid aan adviesbureaus 
(waaronder bijvoorbeeld een 
luchtvaart-adviesbureau), inspec
teurs der rijksfinanciën, AIO's 
met de meest uiteenlopende 
onderwerpen, een milieubestuurs
kundige voor derde wereldlanden, 
een trainer van startende onderne
mers in Madagascar, ambtenaren 
op verschillende niveaus bij bijna 
alle ministeries (zelfs Justitie en 
Financiën), gemeenteambtenaren, 
universitaire docenten, een mede
werker bij het Europees Parle
ment, provinciale ambtenaren, 
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medewerkers op verschillende 
niveaus bij banken, de VNG, NS, 
Artsen zonder grenzen, een 
Arrondissementsparket, VNU, de 
politie, het Landelijk Bureau Ar

beidsvoorziening, 
De Nederlandse 
Boeren en Tuinders 
Bond, het Produkt

schap voor Vis, KPN, multinatio
nals (zoals Shell), grote interna
tionale bedrijven, de Tweede 
Kamer, Randstad uitzendbureau 
en de Belastingdienst. En naar 
verluidt is er onlangs ook een 
afgestudeerde bij de Wereldbank 
in New York gestationeerd. 

In de dagelijkse adviespraktijk 
met 'conculega's' en onze stage
aires volgend op zoek naar een 
baan, is het opvallend dat in 
toenemende mate afgestudeerden 
een baan vinden bij (organisatie)
adviesbureaus. Op zich vind ik 
dat geen onaardige ontwikkeling, 
maar ik zet in sommige gevallen 
mijn vraagtekens bij het niveau 
van de projecten waarop deze 
'jonge' academici worden inge
zet. Werd ik bij de eerste genera
ties afgestudeerden vaak verrast 
door de snelle ontwikkeling van 
carrière en verantwoordelijkhe
den, de laatste twee jaar verbaas 
ik mij juist over het tegenoverge
stelde. Ik spreek natuurlijk alleen 
vanuit eigen ervaring. Wellicht 
zou onderzoek een geheel ander 
beeld laten zien, hoewel mijn 
observatie in lijn ligt met de 

huidige tijdsgeest. 
Departementen raken steeds 

meer afgesloten voor net afge
studeerden. In veel gevallen 
wordt gereorganiseerd en wordt 
het aantal ambtenaren sterk 
teruggebracht. Bij vacatures kan 
alleen intern worden gesollici
teerd. De bezuinigingen op depar
tementaal niveau werken ook 
door in de advieswereld. Waar 
voorheen ambtenaren bij gebrek 
aan tijd of kennis al snel iets kon
den uitbesteden zijn er nu duide
lijk richtlijnen, regels en beper
kingen opgelegd. Tegelijkertijd 
bemerken wij althans, dat 'lagere' 
overheidsorganisaties en non
profitorganisaties zich sterker 
gaan profileren en in toenemende 
mate zelfstandig of in samenwer
kingsverband bepaalde zaken 
laten onderzoeken. 

De bestuurskundig adviseur 
sluit daarbij niet altijd aan bij de 
praktijk. Wel bij de praktijk van 
de problematiek en de wijze 
waarop deze zou moeten worden 
onderzocht, vindt de beestuurs
kundige zelf. Maar niet bij de 
organisatie, inrichting en invul
ling van de dagelijks beleidsprak
tijk van de opdrachtgever, die 
veelal is gegroeid langs de lijn 
van traditionele disciplines. En bij 
deze disciplines horen de traditio
nele adviesbureaus. Als bestuurs
kundige kun je dat niet begrijpen. 
Het is een weg vol kuilen en 
hobbels die is te gaan om toch 
een teen aan de grond te krijgen 
bij deze organisaties. Dit werd 
laatst zo mooi verwoord door een 
ambtenaar van een departement 
toen ik mij afvroeg, waarom zij 
in hemelsnaan een bepaalde wet 
lieten evalueren door een accoun
tant: "wij werken meestal met 
hem samen" zei hij, en "hij zal 
toch wel een collega hebben die 
iets van wetsevaluaties afweet?!" 

Tegelijkertijd zie je sinds kort de 
tendens bij de 'traditionele 
bureaus', dat zij hun discipline
gerichte benadering voorzichtig 
gaan loslaten en 'eens' een be
stuurskundige in dienst nemen. 

Hoe zit het eigenlijk met die meer 
discipline-gerichte specialisatie 
van bestuurskundigen? Zelf merk 
ik dat bij de keuze van stageaires 
de richting die zij zef hebben 
gekozen een belangrijke rol 
speelt. Niet zozeer vanwege de 
expertise die zij in die richting 
hebben opgebouwd, maar gewoon 
vanweg het feit dat zij voor die 
richting belangstelling hebben, 
een scriptie moeten schrijven en 
dus een stageplaats zoeken. 
Eigenlijk heb ik de indruk dat de 
kennis en expertise van de specia
lisatie pas wordt opgebouwd tij
dens de stageperiode en het 
schrijven van de scriptie. Dat valt 
soms wel eens tegen. Wanneer 
wij afgestudeerden in dienst ne
men is de specialisatie dan ook 
eigenlijk niet meer van belang. 
Belangrijker is de snelheid waar
mee zij vanuit 'een' bestuurskun
dige benadering zich kunnen in
werken in een bepaalde proble
matiek. De flexibiliteit dus en het 
inlevingsvermogen. De door mij 
steeds aangehaalde zogenaamde 
'bestuurskundige benadering' 
hangt naast de genoemde 'heli
copterview' ook samen met de 
vaardigheid om maatschappelijke 
en bestuurlijke ontwikkelingen te 
signaleren en voor de opdracht
gever naar de toekomst toe te 
vertalen naar organisatie, beleid, 
procedures en management c.q. 
de 'instrumenten' -keuze. 

Met het veranderen van de maat
schappij zullen ook de politieke 
prioriteiten steeds blijven veran
deren. Daarbij denk ik niet alleen 
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aan thema's (milieu, sociale voor
zieningen, bestuurlijke vernieuw
ing, etcetera), maar tevens aan de 
aard van de problematiek. Voor 
een adviesbureau is het van 
levensbelang dit te signaleren en 
zich aan te kunnen passen. Vanuit 
deze optiek ligt hier de kracht 
van de bestuurskundige.■ 

De auteur is in 1988 afgestudeerd 
in Bestuurskunde te Leiden. Zij 
volgde de internationaal-juri
dische afstudeerrichting. Zij is 
sinds 1988 werkzaam bij BCR, 
vanaf 1991 als directeur. 

Gebruikte noten: 

1 De vereniging van afgestudeer
den van de gemeenschapelijke 
studierichting Bestuurskunde 
Leiden en Rotterdam. 

2 Reticulair, almanak 1994-1995, 
p. 34.
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Activiteiten 

kalender 

van de B.I.L. 

18 oktober 1995 

Lustrumforum met als 

thema: "Lobbyen; 

Blijspel of Grieks 

drama voor democra

tisch bestuur?" 

Fysiologie-gebouwaan de 

Wassenaarseweg 62, zaal 2, 

aanvang 12.00 met lunch, 

leesbundel en borrel 

3 november 1995 

Lustrumfeest met de 

HERMES HOUSE BAND 

!! ! ! ! ! ! ! ! ! ! ! ! ! ! ! !! ! ! !

Antonius Clubhuis aan de 

Lange Mare 43, 

aanvang 21.00 

LET OP: de kaartverkoop is 

inmiddels begonnen op de 

BIL-kamer (SB-03) 

8 november 1995 

Wisselings-ALV 

Het zittende bestuur zal 

afscheid nemen en 

haar plaats inruimen 

voor acht nieuwe 

enthousiastelingen, 

o.a. !financieel) jaar-

verslag en beleidsplan

nieuw bestuur 

Locatie en tijd worden vermeld 

in de nieuwsbrief-oktober 

Van het bestuur 

Zo, de vakantie zit er weer op. In deze vakantie is veel veranderd bij de BIL, met 
name onze nieuwe kamer, SB-03. In augustus zijn we verhuisd, zodat we nu bij aanvang 
van het nieuwe seizoen weer klaar staan met uittreksels, activiteiten en informatie. 
En wel heel gemakkelijk te bereiken: recht tegenover SC-01 ! 

Eén van de belangrijkste dingen die nu moet gebeuren is de vorming van een nieuw 
bestuur. Het huidige bestuur wisselt weliswaar pas op 8 november, maar omdat we 
het van groot belang vinden een nieuw bestuur goed in te werken, willen we dit zo 
vroeg mogelijk samenstellen. Lijkt het jou leuk het nieuwe BIL-jaar boeken en 
uittreksels te verkopen? Of wil jij je inzetten voor de financiële positie van onze 
vereniging door met een goed acquisitiebeleid duizenden guldens binnen te halen? 
Of heb je interesse voor één van de andere functies, geef je dan hiervoor op bij de 
BIL-kamer. Schrijf even een briefje en dan nodigen we je uit voor een gesprek. 

Een nieuw bestuur is niet het enige wat er gaat veranderen. Er zullen ook nieuwe 
commissies worden gevormd. Allereerst willen we hier de leden van de huidige 
commissies hartelijk bedanken voor hun inzet, het was een werkelijk fantastisch 
lustrumjaar, waarvan de climax nog moet volgen! In de nieuwsbrief zal meer informatie 
staan over welke commissies er zijn, wil je nu al de mogelijkheden weten, kom dan 
langs op de BIL-kamer. 

Hopelijk heb je een fijne vakantie achter de rug. In ieder geval wensen we jullie 
het beste toe voor het komende studiejaar en hopen jullie te zien bij het forum-debat 
op 18 oktober en op het grootse lustrumeindfeest dat 3 november plaatsvindt.■ 

GEZOCHT: 

Met de bestuurswisseling in zicht zullen er ook 
dit jaar weer een reeks actieve commissies gevormd 
worden. Daarvoor zijn nog altijd actieve deelnemers 
nodig. Ook jij kunt meewerken aan een commissie. 
Geef je op voor één of meer van de onderstaande 

commissies bij de BIL-kamer: 

acquisitie, almanak, bestuurskundige berichten, 
binnenlandse excursies, buitenlandse excursie, 

diës, fora & symposia en mentoraat 
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B.I.L.-LUSTRUM EINDFEEST

VRIJDAG 3 NOVEMBER 

AANVANG: 21.00 UUR 
LOCATIE: LANGE MARE 43 (A.C.L.) 

Drive-In Discotheek 
Casino Fortuna 
De Jiigerettes 

Kaartverkoop vanaf heden 
Prijs B.I.L.-Ieden / 5,- en niet-leden / 10,-

Elke dag op de B.I.L.-kamer (SB-03) tussen 10.00 - 13.00 uur 
Pieter de la Court-gebouw, Wassenaarseweg 52 

Tel: 071 - 5273696 en tijdens college-uren 

( 
( 

Bestuurskundige Interfacultaire vereniging Leiden 




